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Nyomtatott és online sajtó 
 

Kövér László: az erős nemzetek erős Európája a cél 
2024. október 9. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Magyarszo.rs, Vajma.info 

Magyarország az erős nemzetek erős Európáját tartja a jövőben követendő célnak, és ebben 

számít Szerbia és a többi délnyugat-európai ország támogatására, amikor már ők is az Európai 

Unió tagjai lesznek - hangsúlyozta Kövér László, az Országgyűlés elnöke szerdán Belgrádban, 

miután találkozott szerb hivatali kollégájával, Ana Brnabiccsal. Az utóbbi tíz évben Szerbia és 

Magyarország a nemzeti megbékéléstől "történelmi értelemben nagyon rövid idő alatt jutott el 

a stratégiai partnerségig, együttműködésig", és a bejárt út "olyan kapcsolatot eredményezett, 

amely példaértékű egész Európában, nem csak a térségben" - magyarázta Kövér László. Az 

együttműködés számos területre kiterjed - folytatta - az európai integráció folyamat 

támogatásától a gazdaságon, a kultúrán és az oktatáson át a politikáig. Mint mondta, ez utóbbi 

a nemzeti közösségekre is vonatkozik, "úgy a nemzeti többség szuverenitásának, kultúrájának, 

hagyományainak a védelmére, mint a területünkön élő nemzeti kisebbségi közösségek, a 

szerbiai magyarok és a magyarországi szerbek kultúrájának, önazonosságának a védelmére". 

Kövér László szerdán találkozik Aleksandar Vucic köztársasági elnökkel, Milos Vucevic 

miniszterelnökkel, a Vajdasági Magyar Szövetség belgrádi parlamenti frakciójával, illetve a 

szerbiai képviselőház magyar-szerb baráti csoportjának tagjaival. 

 

Vincze Loránt: Az európai politikának a dialógusra, nem az erőre kéne épülnie 
2024. október 9. – Index.hu, Telex.hu 

Három és fél órán keresztül vitáztak a magyar soros elnökség programjáról az EP-képviselők. 

Az Európai Néppártban ülő RMDSZ-es EP-képviselő, Vincze Loránt felszólalásában arról 

beszélt, hogy az európai politikának a dialógusra kell épülnie, míg szerinte jelenleg az erőn 

alapszik a vita, miközben a magyar soros elnökség programjáról egyáltalán vagy alig esik szó. 

Ezután angol nyelvről magyarra váltva arról beszélt, számára szimpatikus, hogy a magyar soros 

elnökség foglalkozik a nemzeti kisebbségek ügyével, ami számára fontos téma. 

  
Markó Attila: „Soha nem szakadtam el a szórványtól” 
2024. október 9. – maszol.ro 

Szórványból származik és soha nem is szakadt el ettől a közösségi működéstől – mondta az 

Erdély TV 24plusz műsorában az RMDSZ szórvány képviselőjelöltje, Markó Attila. „A 

háromszéki parlamenti helyet, amelyet 2012-től betöltöttem, nem a háromszékiek saját 

jelöltjeként töltöttem be, hanem brassóiként, a Mikó Kollégium ügye miatt, egyfajta 

gesztusként kaptam meg” – fogalmazott a szórvány képviselőjelöltje. Markó Attila leszögezte, 

ő soha nem is szakadta el a szórványközösségtől, a Brassó megyei élettől. Neki brassói irodája 
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is volt. A 90-es évek óta a brassói RMDSZ alapító tagjaként tevékenyen részt vett ebben a 

szervezetben. Nem idegen tőle a szórvány közösség képviselete – mondta. 

 

Ismét szól magyarul is a hangosbemondó a csíkszeredai vasútállomáson  
2024. október 9. – szekelyhon.ro 

Megoldotta a vasúttársaság a hiányzó magyar nyelvű hangos utastájékoztatást a csíkszeredai 

vasútállomáson. Alig néhány nappal azután, hogy jeleztük, a hangosbemondás csak románul 

történik, már magyarul is közlik az utasokkal a vonatok érkezését és indulását. Mivel a 

korábban használt program nem működött az új számítógép operációs rendszerén, egy új, 

hangosbemondásra használható programot kellett beszerezni ahhoz, hogy a kétnyelvű 

utastájékoztatást biztosítani tudják. Ezt a programot október 4-én telepítették, 7-én pedig 

tesztelték, hogy a rendelkezésre álló eszközökkel megfelelően működik-e. Mivel ez rendben 

volt, a magyar nyelvű hangosbemondás folytatódik – ezt kérdésünkre Cornel Roșu, a 

csíkszeredai vasútállomás infrastruktúráért felelős vezetője is megerősítette.  

 

Akkorát lódított a román portál az FK Csíkszeredáról, hogy maga is belepirult  
2024. október 9. – Krónika, maszol.ro 

Kénytelen volt bocsánatot kérni a Golazo.ro bukaresti sportportál, miután azt állította, hogy az 

FK Csíkszereda kifogást emelt az ellen, hogy egy televíziós kommentátor románul is kiejtette a 

futballklub nevét, a panaszt pedig kivizsgálta az Országos Audiovizuális Tanács (CNA). A főleg 

futballhírekre specializálódott, a Hotnews közéleti portál társoldalaként működő Golazo 

kedden bombasztikus címmel tálalta a „történteket”: „Sokkoló panasz. A CNA kivizsgált egy 

bejelentést, amelyben azzal vádoltak egy tévébemondót, hogy nem csak magyarul ejtette ki egy 

romániai csapat nevét”. Az internetes lap azt állította, hogy a romániai másodosztályú 

labdarúgó-bajnokságban szereplő FK Csíkszereda vezetősége kifogást emelt az ellen, hogy az 

egyik mérkőzés kommentátora román nyelven, a hargitai megyeszékhely román nevén is 

emlegette az együttest: Miercurea Ciuc. Szerdára kiderült, hogy a történtekből semmi sem igaz. 

Az Országos Audiovizuális Tanács (CNA) közleményt bocsátott ki, amelyben cáfolta, hogy a 

témában feljelentést kapott az FK Csíkszereda labdarúgóklubtól, akárcsak azt, hogy megvitatta 

volna a panaszt. 

                     
Múzeum- és iskolafelújításról, pénzkérdésekről egy komáromi sajtótájékoztatón 
2024. október 9. – Ma7.sk 

Andruskó Imre és Orosz Örs, a Magyar Szövetség két Nyitra megyei és komáromi városi 

képviselője október 9-én a komáromi Ferences barátok utcája 26. címen működő 

médiateremben újabb közös sajtótájékoztatót tartott. A Magyar Szövetség szeptember 28-án 

Félben megtartott tisztújító országos kongresszusa kapcsán tudatták: bár már nem tagjai a 

felvidéki magyar párt országos elnökségének, de a Nyitra Megyei Önkormányzatban és a 

komáromi városi képviselőtestületben továbbra is a Magyar Szövetség színeiben kívánnak 
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tevékenykedni. Orosz arra is kitért, hogy megyeszerte folyamatban van a több kulturális 

intézményt érintő igazgatóválasztás. Ez például Érsekújvárban a Zmeták Ernő Galéria és a 

Thain János Múzeum esetében is aktuális fontos kérdés. 

 

Már biztos, hogy Világi Oszkáré a Csíki Sör, és övé lett a Csíki Csipsz is 
2024. október 9. – Új Szó, Bumm.sk, Körkép.sk 

Teljesen Világi Oszkár kezébe kerülhetett a Tiltott Csíki Sör és még két másik romániai 

vállalkozás, amely a korábbi társtulajdonos, Lénárd András kezében volt, írta meg a Magyar 

Hang. A lap szerint mindhárom cég óriási veszteséget termelt az utóbbi években és hatalmas 

adósságot halmozott fel. Azt már korábban is sejteni lehetett, hogy a cég felerészben Világi 

Oszkár tulajdona, de mivel ezt egy holland cég, a Lixid Holding BV mögé rejtette, nem lehetett 

bizonyítani. Világi mindig cáfolta, hogy köze lett volna a Csíki Sörhöz, de az árulkodó volt, hogy 

idén áprilisig ezt csapolták a DAC stadionjában, a MOL Arénában. A másik Világi Oszkár 

kezébe került cég, a Csíki Csipszt gyártó Pityóka Gyár SRL. Korábban ez a cég 80 százalékban 

Lénárd András tulajdonában volt, a 20 százalékos vagyonrész pedig egy erdélyi politikusé, 

Hajdú Gáboré volt. 

 

Mától lehet pályázni a Hunyadi János ösztöndíjra 
2024. október 9. – Felvidék.ma 

Magyarország Kulturális és Innovációs Minisztériuma és a Tempus Közalapítvány közösen 

hirdette meg és a mai naptól már elérhető a Hunyadi János ösztöndíj teljes szemeszteres 

részképzésre, valamint részképzős tanulmányútra a magyarországi felsőoktatási intézmények 

nappali munkarendű képzésén a 2024/2025. tanév őszi szemeszterében. Pályázhat minden 

olyan szlovák állampolgárságú, a Kedvezménytörvény hatálya alatt álló magyar nemzetiségű 

személy, aki a 2024/2025. tanév őszi szemeszterében teljes szemeszteres részképzésben vagy 

részképzős tanulmányúton vesz részt. A teljes szemeszteres részképzésre azon személyek 

pályázhatnak, akik szülőföldi (szlovákiai) vagy csehországi felsőoktatási intézmény alap- vagy 

mesterképzésén, nappali munkarendű aktív hallgatói jogviszonnyal és legalább 2 lezárt 

szemeszterrel rendelkeznek a részképzés megkezdésének időpontjában. 

 

A cél: mártírjaink példaértékű helytállásának köztudatba építése 
2024. október 9. – Ma7.sk 

Hitvalló egyház magyar mártírjai címmel, október 9-én a Selye János Egyetem Konferencia-

központjában harmadízben tartott nemzetközi tudományos konferenciát ezen egyetem 

Református Teológiai Karának Történeti Tudományok Tanszéke, illetve XX. századi 

Egyháztörténeti Kutatóintézete. A Kultminor és a pozsonyi Liszt Intézet – Magyar Kulturális 

Központ által is támogatott tanácskozás célja az volt, hogy élővé tegye a történeti egyházaink 

XX. századi diktatúrák alatti üldözéséről szóló párbeszédet. “Az előadásaink során 

hangsúlyozni kívánjuk a nemzeti és keresztény értékrend mindenkori fontosságát és azt, hogy 

papjainknak, lelkészeinknek erőteljes egyház- és nemzetmegtartó szerepük volt a Felvidéken 

is” fejtette ki Somogyi Alfréd dékán. 
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Arcot adni a múltnak 
2024. október 9. – Ma7.sk 

Dunaszerdahely ismert helytörténésze, a Biró Márton Polgári Társulás elnöke, Nagy Attila volt 

az ötletgazdája azoknak a paneleknek, amelyek a város hajdani jeles személyiségeit mutatják 

be egy fénykép és rövid életrajz kíséretében. A minőségi alapanyagból készült panelek a mai 

napon kikerültek Dunaszerdahely magyar tannyelvű alapiskoláinak falaira. A Biró Márton 

Polgári Társulás ezekkel a panelekkel a „dunaszerdahelyiséget”, a lokálpatriotizmus erősítését 

kívánja megvalósítani oly módon, hogy az iskolák tanulói számára az épület falain, belső 

terében a város hajdani tudósai, kiemelkedő munkásságú személyiségei „mindennapos” 

ismerőssé váljanak.  

 

Kassán újraalakult az Építészek Klubja 
2024. október 9. – Felvidék.ma 

A kassai központú Rovás Egyesület égisze, illetve Pásztor Péter építészmérnök és Krcho János 

építészmérnök professzorok védnöksége alatt létrejött az Építészek Klubja, amelynek 

székhelye a MaJel Rovás Központban lett. A klub valójában a 80-as, 90-es években 

meghatározó szereppel bíró, legendás kassai Építészek és Képzőművészek Klubja (1984-1996) 

a régi alapító tagok általi újjáalakítása, akik bevonták jelenlegi diákjaikat is. A Rovás évek óta 

szoros kapcsolatban áll a Magyar Művészeti Akadémia több tagozatával, különösen az 

Építőművészeti Tagozattal, amely Felvidékre tervezett programjait általában a Rovás 

együttműködésével valósítja meg. A klub akkor és lényegében most is fiatal kassai építészek 

kezdeményezésére jött létre, akik egyfajta építészeti vitafórum létrehozását igényelték. 

 

Balogh Károly akvarelljei hazatértek az alsósztregovai Madách-kastélyba 
2024. október 9. – Felvidék.ma 

Az alsósztregovai Madách Irodalmi Múzeumban számos neves képzőművész alkotásai 

láthatók. Javarészt Az ember tragédiájának illusztrációit vonultatja fel a kastély folyosóján lévő 

galéria. Ugyanakkor egyéb, a környékhez és a Madáchhoz kötődő képzőművészeti műveknek 

is adnak helyet. Október elejétől Madách Imre unokaöcsének, Balogh Károlynak a festményeit 

is megcsodálhatjuk a kastély nagytermében. Matzon Ákos festőművész, Balogh Károly 

dédunokája ajándékozta az irodalmi múzeumot fenntartó Szlovák Nemzeti Múzeum – A 

Szlovákiai Magyar Kultúra Múzeuma részére az értékes családi hagyaték egy részét. Mint 

elhangzott, az alig egyévesen árvaságra jutott Balogh Károlytnagybátyjára, a költő, drámaíró 

Madách Imrére és nagyanyjára, Majthényi Annára bízták. Alsósztregován nevelkedett Madách 

Imre gyermekivel. 
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Kövér László a VMSZ parlamenti képviselőivel 
2024. október 9. – Vajma.info 

A VMSZ vezetőségével kezdődött és a VMSZ parlamenti frakciójával ért véget Kövér László 

házelnök szerbiai hivatalos útja, írta hivatalos Facebook-oldalán dr. Pásztor Bálint szerbiai 

parlamenti képviselő, frakcióvezető, a Vajdasági Magyar szövetség elnöke. Kövér László, a 

Magyar Országgyűlés elnöke tegnap délután a VMSZ székházába látogatott, ma Aleksandar 

Vučić köztársasági elnökkel, Miloš Vučević miniszterelnökkel, a Szerb Haladó Párt elnökével 

és Ana Brnabić házelnökkel, majd a VMSZ köztársasági képviselőcsoportjával találkozott. 

Nagyon büszke vagyok 6 fős csapatunkra, parlamenti munkánk eredményeire, programba 

foglalt terveinkre, írta. Minderről beszámoltunk neki és persze erőfeszítéseinkről, mert ebből 

semmi nem önmagától és nem is egyszerűen valósul meg. 

 

A tervekről, pénzügyi lehetőségekről 
2024. október 9. – Magyarszo.rs 

Aleksandra Ćirić Bošković, tartományi művelődési, tömegtájékoztatási és vallási közösségi 

titkár, valamint Kudlik Zoltán segédtitkár ma a tartományi kormány épületében fogadta a 

vajdasági magyar sajtóorgánumok és kulturális intézmények vezetőit. A jó hangulatú és 

előremutató munkamegbeszélésen jelen volt Erdődi Edvina, a Magyar Szó Lapkiadó Kft. 

igazgatója, László Edit, a Hét Nap Lapkiadó Kft. igazgatója, Virág Gábor, a Forum Könyvkiadó 

Intézet igazgatója, valamint Kormányos Katona Gyöngyi, a Vajdasági Magyar Művelődési 

Intézet igazgatója is. A megbeszélés során az intézmények vezetői bemutatkoztak, ismertették 

tevékenységüket, ugyanakkor felvázolták terveiket és a pénzügyi lehetőségeikről is szóltak. 

 

Levéltáros-konferencia Zentán 
2024. október 9. – Magyarszo.rs 

Szerda délután Zentán elkezdődött a Szerbiai Levéltárosok Egyesületének háromnapos 

szakmai konferenciája, amely október 11-ig tart. A neves rendezvényre összesen mintegy 

százötven vendég érkezett Szerbiából, Bosznia-Hercegovinából, Horvátországból, Szlovákiából 

és Magyarországról. A megnyitóünnepséget a városháza dísztermében tartották, ahol a 

jelenlévőket Lela Pavlović, a Szerbiai Levéltárosok Egyesületének elnöke, Nebojša 

Kuzmanović, a Vajdasági Levéltár igazgatója, Miroslav Perisić, a Szerb Állami Levéltár 

igazgatója és Fodor István, a Zentai Történelmi Levéltár igazgatója köszöntötte. Az ünnepélyes 

megnyitó után együttműködési megállapodást írtak alá a Szerbiai Levéltárosok Egyesülete és 

a Szlovák Levéltárosok Egyesülete képviselői. Mindemellett bemutatták a tavalyi tanácskozás 

munkáit tartalmazó szakmai kiadványt, az esti órákban pedig a zentai csata történetével, illetve 

kulturális és idegenforgalmi értékeivel is megismerkedhettek a résztvevők. Fodor István 

elmondta, nagy megtiszteltetés a számukra, hogy idén már másodszor ad Zenta otthont 

nemzetközi levéltáros-konferenciának. 
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A Szabadkai Városi Múzeum újabb IPA-projektje a Bajai Múzeummal 
2024. október 9. – PannonRTV 

A Szabadkai Városi Múzeum képviselői a Közös értékeink-Kulturális együttműködés a modern 

és kortárs művészet és kultúra népszerűsítéséért c. magyar-szerb határon átnyúló projekt 

nyitórendezvényén vettek részt a bajai Türr István Múzeumban. A projekt az Interreg VI-A IPA 

Magyarország-Szerbia Program keretében valósul meg, az Európai Unió társfinanszírozásával. 

A partnerek tematikus közös nevezője a Modernizmus a Bácskában címet viseli, amelyen belül 

a túlnyomórészt modern, de a kortárs művészet és kultúra népszerűsítésére is sor kerül, 

kiállítások, tudományos konferencia, workshopok, szakmai és népszerű kiadványok, turisztikai 

térkép stb. formájában. A modernizmus azon 19. század végi és 20. századi újító művészeti 

irányzatok összefoglaló gyűjtőneve, amelyek a nyugati társadalom széles körű és messzemenő 

átalakulására adott válaszként születtek, az építészet, a formatervezés, a festészet stb. 

területén. A projekt a Szabadkai Városi Múzeum azon kiállításait és kiadványait követi, 

amelyek a szecessziót és a historizmust egy tágabb kontextusban, illetve régióhoz kötődve 

mutatták be. 

 

Vajdasági települések a müncheni EXPO REAL-on 
2024. október 9. – PannonRTV 

Hat vajdasági település is képviseltette magát a világ egyik legrangosabb ingatlanfejlesztési 

szakkiállításán, a müncheni EXPO REAL-on. Az európai ingatlanszektor legnagyobb üzleti 

platformja ideális környezetet kínál a hatékony hálózatépítéshez Európa, a Közel-Kelet és az 

USA kulcsfontosságú piacain. Idén a befektetők fókuszában a fenntartható fejlődés, az 

ingatlanszektor zöld átalakítása, a városok digitalizálása és szén-dioxid-mentesítése áll. A 

Vajdasági Fejlesztési Ügynökség standján Újvidék, Szabadka, Zombor, Nagybecskerek, 

Nagykikinda és Mitrovica is jelen volt. A céljuk az volt, hogy bemutatassák az elérhető 

helyszíneket a külföldi befektetőknek, valamint az ingatlanszektorba történő befektetések 

lehetőségeit, előnyeit, továbbá az adó- és pénzügyi kedvezményeket. 

                         
Ukrajnában megtiltották a 25 éven aluliak mozgósítását 
2024. október 9. – karpataljalap.net 

A Legfelső Tanács elfogadta második olvasatban azt a törvényjavaslatot, amely megtiltja a 18 

és 25 év közötti férfiak mozgósítását – jelentette a korrespondent.net Jaroszlav Zseleznyak 

parlamenti képviselőre hivatkozva október 9-én, szerdán. „A Tanács jóváhagyta második 

olvasatban az 11379d-t (a törvényjavaslatot – a szerk.), amely mentesíti a 25 év alatti ukránokat 

a mozgósítás alól. Mellette (szavazott) – 311” – írta Telegram-csatornáján a honatya. Mint 

ismeretes, szeptember elején a Legfelső Tanács első olvasatban támogatta azt a 

törvényjavaslatot, amely megtiltja a katonai szolgálatra korlátozottan alkalmas 25 év alatti 

férfiak mozgósítását. Korábban a polgárok ezen kategóriájához tartozók mozgósíthatók 

K
á

rp
á

ta
lj

a
 

V
a

jd
a

sá
g

 

https://pannonrtv.com/rovatok/kultura/szabadkai-varosi-muzeum-ujabb-ipa-projektje-bajai-muzeummal
https://pannonrtv.com/rovatok/gazdasag/vajdasagi-telepulesek-muncheni-expo-real
https://karpataljalap.net/2024/10/09/ukrajnaban-megtiltottak-25-even-aluliak-mozgositasat
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lehettek, bár Ukrajnában a katonai szolgálatra való behívás általában csak a 25. életév betöltése 

után engedélyezett – bizonyos esetek kivételével. 

 

Az 1944-es szovjet bombázás áldozataira emlékeztek Beregszászban 
2024. október 9. – KISZo.net 

Magyarország Beregszászi Konzulátusa a hagyományoknak megfelelően idén is méltóképpen 

kívánt megemlékezni Beregszász 1944. október 9-i bombázásának áldozatairól. A külképviselet 

most is a Pro Cultura Subcarpathica civil szervezettel közösen szervezte meg a megemlékezést 

a beregszászi temető honvéd-parcellájában, illetve a beregszászi vasútállomás melletti 

emléktáblánál. A temetőben Fülöp Andrea konzul köszöntötte a résztvevőket. A nyolcvan évvel 

ezelőtt történtek kapcsán szomorúan konstatálta, hogy a szőnyegbombázás során és az azt 

követő gépfegyveres támadások következtében mintegy 250 polgár vesztette életét. 

 

Élő örökség címmel tartottak kulturális-művészeti eseményt az ungvári 

skanzenben 
2024. október 9. – Karpat.in.ua 

A szellemi kulturális örökség elemeinek megőrzése és generációról generációra történő 

továbbadása olyan küldetés, amelyet Kárpátalja minden kistérségében különös tisztelettel 

kezelnek. Ökörmező közelében, Ricska faluban gúnyát készítenek. Ricskában különböző típusú 

gúnyákat szőnek. Krisztina is ezt viseli. A gúnyákhoz számos rituálé kapcsolódik. A gúnyák 

gyógyhatással is bírnak, mondja a kézműves. A különböző kárpátaljai hagyományokat 

folyamatosan igyekeznek feltölteni a szellemi kulturális örökség elemeinek regionális és 

nemzeti listájára. A szilvalekvár, kárpátaljai főzési és fogyasztási kultúrájának hagyománya 

szerepel a szellemi kulturális örökség nemzeti listáján. Ezúttal Bene község mutatja be az 

elkészítését. 

 

Egyre sikeresebb A Szakkör program Kárpátalján 
2024. október 9. – Kárpátalja.ma 

A Nemzeti Művelődési Intézet A Szakkör elnevezésű programja évről-évre sikeresebb. A 

határon túli magyar közösségeknek 2021 óta van lehetőségük bekapcsolódni az értékteremtő, 

közösségépítő programba. A Pro Cultura Subcarpathica civil szervezet (PCS) a kezdetektől 

csatlakozott a tárgyalkotó kézműves tevékenységhez, négy csoporttal részt vett annak 

mintaprogramjában is. Az elmúlt három év alatt a PCS megtöbbszörözte szakköreinek számát. 

2024-ben 33 szakkör indul a Nemzeti Művelődi Intézet támogatásával és a PCS 

koordinálásával Kárpátalja-szerte. Erről számoltak be a Pro Cultura Subcarpathica civil 

szervezet képviselői, Molnár Krisztina és Kepics Andrea az erdélyben megszervezett szakmai 

fórumon. A rendezvényt Sepsiszentgyörgyön, az Amőba Alapítvány székhelyén tartották 

október 3-a és 6-a között. A szakmai műhelymunkát a Nemzeti Művelődési Intézet vezetői 

koordinálták. 
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https://kiszo.net/2024/10/09/az-1944-es-szovjet-bombazas-aldozataira-emlekeztek-beregszaszban-%e2%97%8f-karpati-igaz-szo/
https://life.karpat.in.ua/?p=217761&lang=hu
https://life.karpat.in.ua/?p=217761&lang=hu
https://karpatalja.ma/kultura/kulturalis-hirek/egyre-sikeresebb-a-szakkor-program-karpataljan/
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Ákos és zenésztársai is támogatják a kárpátaljai környezetvédő munkáját 
2024. október 9. – karpataljalap.net 

Vitathatatlan, hogy Kárpátalja gyönyörű természeti adottságokkal, környezettel, 

tájegységekkel rendelkezik. Ám nem lehet elégszer elmondani, hangsúlyozni, hogy milyen 

fontos lenne ezeknek a nagyszerű kincseknek a védelme és megóvása, tisztán tartása. Hála 

Istennek nálunk is vannak elhivatott, tudatos környezetvédők, akik szívükön viselik Kárpátalja 

természeti kincseinek a megóvását. A nyár folyamán a magyar zenei élet egyik meghatározó 

előadója, Kossuth-díjas magyar dalszerző, költő, Kovács Ákos és egykori zenésztársai, Kékkői 

Zalán és Bánfalvi Sándor is nevüket adták egy olyan akcióhoz, mellyel a kárpátaljai 

környezetvédelmet támogatják. A mozgalom 2024-ben sem tétlenkedett, a kilátásokról, 

megoldandó problémákról, tervekről Bucsinszkij Viktort, a Színes Tartályok alapítóját 

kérdeztük. 

 

Az aradi vértanúkra emlékeztünk 
2024. október 9. – Népújság 

Szombaton este a Lendva Községi Magyar Önkormányzati Nemzeti Közösség (LKMNÖK) és a 

Magyar Nemzetiségi Művelődési Intézet (MNMI) szervezésében a Bánffy Központban 

emlékeztek meg a muravidéki magyarok az aradi vértanúkról. Itt előadóesten hallhattunk 

érdekességeket a hősökről. Az egybegyűlteket, köztük a törökszentmiklósi vendégeket Horvat 

Tomi, az LKMNÖK elnöke köszöntötte. Ezután Viski-Latorné Dögei Edit, a Keresztény 

Értelmiségiek Szövetsége Törökszentmiklósi Csoportjának elnöke tolmácsolásában az aradi 

vértanúk hitbizonyosságára derült fény az utókornak megmaradt naplórészletek, levelek révén. 

Ahogy az előadásból kiderült, az aradi vértanúk rendkívüli hittel, őszinte, katonai elszántsággal 

élték meg utolsó napjaikat. Annak ellenére, hogy a többségük nem is beszélt magyarul, értették 

a magyar szabadságharc történelmi jelentőségét. 

 

DKMÖNK – új épület a Kézművességek Háza udvarán 
2024. október 9. – Népújság 

A Dobronak Községi Magyar Önkormányzati Nemzeti Közösség (DKMÖNK) Tanácsa hétfői 

ülésén elfogadta a helyi kétnyelvű általános iskola nemzetiségi programját a 2024/25-ös 

tanévre és döntött a felsőfokú tanulmányi támogatási pályázat megjelentetéséről október 17-

én. Varga Edit elnök több aktuális dologról is tájékoztatta a tagokat. A tanács információs 

jelleggel tudomásul vette a közösség idei féléves munka- és pénzügyi beszámolóját: a 

költségvetés bevételi oldalán valamivel több, mint 60 százalékos (169 ezer euró) megvalósítást 

jegyeztek fel, míg a kiadásoknál közel 30 százalékos (mintegy 78 ezer euró) volt a megvalósítás, 

a programokat kivitelezték. A beszámolót pozitívan véleményezte az ellenőrző bizottság is. 
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https://karpataljalap.net/2024/10/09/akos-es-zenesztarsai-tamogatjak-karpataljai-kornyezetvedo-munkajat
https://nepujsag.net/nemzetiseg/16848-az-aradi-v%C3%A9rtan%C3%BAkra-eml%C3%A9kezt%C3%BCnk.html
https://nepujsag.net/nemzetiseg/16849-dkm%C3%B6nk-%E2%80%93-%C3%BAj-%C3%A9p%C3%BClet-a-k%C3%A9zm%C5%B1vess%C3%A9gek-h%C3%A1za-udvar%C3%A1n%20.html
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Ifjúsági tábor Lendván – hosszú távú kapcsolat 
2024. október 9. – Népújság 

Háromnapos ifjúsági táborra került sor Lendván október 7-e és 9-e között a Muravidéki 

Magyar Ifjúsági Szervezet égisze alatt. A táborban 20 muravidéki és 20 zalaegerszegi fiatal vett 

részt, akik a projekt végére megismerték egymás kultúráját, gasztronómiáját, valamint az 

oktatásban és a karrierben kínálkozó lehetőségeket. A tábor megnyitójára október 7-én került 

sor a PLACC-on, ahol Bogar Patrik, az MMISZ elnöke, Orban Dušan, az MMÖNK elnöke, 

valamint dr. Palányi Ildikó, a Pannon Egyetem Gazdaságtudományi Karának dékánja 

köszöntötte a program részvevőit. Ezt követően dr. Szili-Fodor Dóra, a Zalaegerszegi 

Gazdasági, Informatikai, Műszaki Képzésekért (ZKA) Alapítvány kuratóriumának tagja 

ismertette a projekt részleteit, mely a Szlovénia–Magyarország Interreg programból a MURA–

ZALA Youth Community című pályázat keretében valósul meg. A projekt partnerei a 

Zalaegerszegi Gazdasági, Informatikai, Műszaki Képzésekért Alapítvány, a Muravidéki Magyar 

Ifjúsági Szervezet és Lendva Község, az összege pedig 31.250 euró. 

 

A 30 éves a lendvai idősotthon közösséget is épít 
2024. október 9. – Népújsag 

Október 4-én ünnepélyes keretek közt ünnepelték meg a Lendvai Idősebb Polgárok Otthona 

fennállásának 30 éves évfordulóját. A magasrangú vendégek jelenlétében a múltat méltatták 

és a jövő kihívásai elé néztek, elismerésben részesítették az egykori igazgatókat és a megnyitás 

óta dolgozó alkalmazottakat is. Az otthon az 1994 novemberi megnyitása óta, amikor 122 

lakónak biztosított ellátást és 28 dolgozót foglalkoztatott, folyamatosan fejlődik és növekszik. 

Ma 160 lakóról, 70 házi segítségnyújtásban részesülőről és 10 napközi ellátottról gondoskodik. 

– Köszönettel tartozunk mindazoknak, akik fáradozásukkal hozzájárultak az otthon sikeréhez. 

Külön köszönet illeti Hozjan Angela és Špilak Franc egykori igazgatókat, valamint a 

betegellátás sok éves vezetőjét, Hozjan Jožicát, akikkel együtt egy olyan otthont hoztunk létre, 

ami a régió büszkesége, valamint a bizonyítéka annak, hogy kitartással, együttműködéssel és 

kedvességgel képesek vagyunk az eredményességre. 

 

A Szeretet Temploma 
2024. október 9. – Népújság 

Vasárnap ünnepelte a lendvai evangélikus egyházközösség a város központjában álló 

evangélikus templom, a Szeretet Temploma felépítésének 90. jubileumát. Alapvető küldetése 

mellett a mai napig jelentősen alakítja és gazdagítja a város arculatát, ápolja a szlovén nyelvet 

és megőrzi a magyar nemzeti közösség nyelvét is.  90 éves a lendvai evangélikus templom A 

Szeretet Evangélikus Temploma, ahogyan építése idején elnevezték az 1934-ben felszentelt 

lendvai evangélikus templomot, alapvető küldetése mellett a mai napig jelentősen alakítja, 

kiegészíti és gazdagítja a város arculatát, ápolja a szlovén nyelvet és megőrzi a magyar nemzeti 

közösség nyelvét. A lendvai evangélikus templom – ahogy a jubileum alkalmából szervezett 

hálaadó istentisztelet keretében Leon Novak szlovén evangélikus lelkész, teológus, a szlovén 

evangélikus egyház püspöke hangsúlyozta tökéletes szlovénséggel és magyarsággal egyaránt – 
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https://nepujsag.net/nemzetiseg/16850-ifj%C3%BAs%C3%A1gi-t%C3%A1bor-lendv%C3%A1n-%E2%80%93-hossz%C3%BA-t%C3%A1v%C3%BA-kapcsolat.html
https://nepujsag.net/muravidek/16852-a-30-%C3%A9ves-a-lendvai-id%C5%91sotthon-k%C3%B6z%C3%B6ss%C3%A9get-is-%C3%A9p%C3%ADt.html
https://nepujsag.net/muravidek/16847-a-szeretet-temploma.html
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a Szeretet Temploma. 1934-ben Lendván az evangélikus közösség a így nevezte el a megáldott 

szakrális épületet, hiszen ahogy vasárnap is elhangzott a hálaadó istentiszteleten, csak a 

szeretet képes áthidalni a különböző politikai, vallási, nemzetiségi és egyéb nézeteltéréseket az 

emberek között.  

 

Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2024. október 9. – Kossuth Rádió 

 

Kövér László, a Magyar országgyűlés elnöke kedd este érkezett meg Szabadkára, ahol a 

Vajdasági Magyar Szövetség vezetőivel tárgyalt. Ma pedig Belgrádba vezetett az útja, ahol 

találkozott a szerb állam- és kormányfővel, valamint a szerb törvényhozás elnökével és a VMSZ 

parlamenti képviselőivel. Kövér László kétnapos szerbiai látogatásáról Ternovácz István 

számol be. Az elmúlt héten ült össze Sepsiszentgyörgyön a Háromszéki Képviselők Tanácsa, 

hogy jelöljék a parlamenti választáson induló képviselőket. Előtte azonban meghallgatták az 

elmúlt négy év eredményeit. Benedek Zakariás szórványképviselő is vázolta tevékenységét. Őt 

kérdezte Veres Emese-Gyöngyvér. 

 

A riport elkészülte óta az RMDSZ Állandó Tanácsa a Kolozsváron megtartott ülésén már 

döntött arról, hogy az RMDSZ szórványképviselői helyét Markó Attila kapja meg.  

 

A Felvidéki Vándorbölcső mintájára négy éve indult útjára a Gömöri Vándorbölcső, amely most 

először lépi át a történelmi Gömör vármegye határait. A nemes kezdeményezés üzenete 

mindenütt ugyanaz. Támogatni a magyar gyermekek születését, ami egyben erősíti a felvidéki 

magyar közösséget is. A legújabb vándorbölcső átadón, a berzétei református templomban ott 

járt munkatársunk is. 

 

A Rákóczi Szövetség 17 középiskolai szervezetének több mint 100 diákja kirándult a hétvégén 

a Partiumba. Ez jó lehetőség volt, hogy a diákok ismerkedhessenek Nagyszalonta, Nagyvárad 

nevezetességeivel csakúgy, mint Arad, Máriaradna és Temesvár látnivalóival. A program arra 

is jó volt, hogy magyarországi és külhoni magyar iskolák kapcsolatot teremtsenek egymással. 

A Rákóczi Szövetség középiskolai programjai között nagy hagyományuk van a regionális 

kirándulásoknak, amikor a határ két oldalán élő magyar diákok közösen keresik fel egy-egy 

külhoni terület magyar történelmi és kulturális vonatkozású helyszíneit. 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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A háború kezdete óta nagyon sok támogatás érkezik Kárpátaljára olyan magyarországi 

községekből, ahol önkéntes alapon indítottak gyűjtést különböző kárpátaljai intézmények vagy 

közösségek támogatására. Legutóbb a Szabolcs- Szatmár- Bereg Vármegyei Geszteréd 

településről érkezett Beregszászba segélyszállítmány. A kedvezményezett az 5. számú 

beregszászi Pacsirta bentlakásos óvoda volt. Ide szociálisan rászoruló beregszászi családok 

gyermekei járnak. 

 

A honi vívósport képviselői tudják, hogy Szatmárnémeti a román vívás fellegvára. A magyar 

versenyzők is rendszeresen járnak oda edzőtáborozni. Párbajtőr olimpiaibajnok csapatunk 

tagja Andrásfi Tibor, aki szatmárnémeti gyökerekkel rendelkezik, hiszen nagyapja, Muzsnai 

Árpád újságíró, tanár, valamint édesanyja is szatmári. Máriapócson az Ifjúsági 

Kereszténydemokrata Szövetség szervezésében fiatalokkal találkozott Andrásfi Tibor 

párbajtőrvívó, Hámori Luca ökölvívó, valamint Kovács Richárd ökölvívó. A találkozó után az 

olimpiai bajnok Andrásfi Tibor párbajtőrvívóval Zsoldos Barnabás beszélgetett. 


